
Veled vagyunk, Vietnam! 

Áz amerikaiak 
célpontjai 

Johnson állítása szerint az amerikaiak csupán acclt és 
vasat bombáznak. Doan Thi Phuc családjának tragédi-
ája mást bizonyít. A három gyereket és az édesanyát 
napalm- és golyósbombák sebesítették meg a falu ellen 

intézett támadás során 

K i r á l y F e r e n c f e lvé t e l e i 

Az amerikaiak mind többször bombáznak polgári cél-
pontokat. Mint a kép mutatja, Hanoiban a Pho Hue 
utca lakóházait rakétákkal támadták. A romok alatt 

sokan leitek halálukat 

Szolidaritási gyűlések 
Szegeden 

A vietnami szolidaritási 
hét alkalmából egyre több 
szegedi nagyüzemben tarta-
nak tiltakozó gyűléseket. 
Tegnap reggel 8 órakor a 
ruhagyár 15 munkatermében 
álltak le a gépek: a műhe-
lyek szakszervezeti titkárai 
— többek között Papái 
Lászlóné, Hódi Gyuláné, 
Monostori Józsefné, Sársze-
gi László és Gödi József — 
a dolgozó kollektívák nevé-
ben ítélték el az Amerikai 
Egyesült Államok agresz-
sziós cselekedeteit. A ruha-
gyár dolgozói a gyűléseken 
tiltakozó táviratot fogal-
maztak. amelyet az USA 
budapesti nagykövetségére 
küldtek el. 

A szegedi EMERGÉ gu-
migyár előkészítő üzemé-
ben délután 2 órakor Szabó 
Dániel műhelytitkár beszélt 
150 gumigyári munkás előtt. 

A Szegedi Ecset- és Sep-
rűgyár munkáskollektívája 
október 16—21-ig vietnami 
szolidaritási hetet rendezett 
az üzemben. Valamennyi 
műhely gyűlése tiltakozó 
táviratot küldött a budapes-
ti amerikai nagykövetség-
re. A szolidaritási hét vé-
geztével a gyár KlSZ-szer-
vezete emlékestet rendez, 
amelynek teljes bevételét a 
harcoló vietnami nép meg-
segítésére ajánlották fel. 

A petőfitelepi II. számú 
pártszervezet József Attila 
sugárúti helyiségében teg-
nap teadélutánra várták a 
meghirdetett gyűlés részt-
vevőit a helybeli nőtanács 
tagjai. A teadélután bevé-
telét elküldték a szolidari-
tási alapba. 

A nagyszámú hallgatóság 
előtt megrendezett gyűlé-
sen Farkas Istvánné, a vá-
rosi nőtanács elnöke be-
szélt a vietnami nép hősi 

ellenállásáról és az amerikai 
imperialisták által okozott 
szenvedéséről. Ezután Újhá-
zii Szilveszterné, a petőfi-
telepi nőtanács titkárhelyet-
tesének javaslatára a gyűlés 
résztvevői tiltakozó táviratot 
küldtek az Egyesült Álla-
mok budapesti nagykövetsé-
gére, melyben követették az 
agresszív háború azonnali és 
fettétel nélküli beszünteté-
sét. 

Az újszegedi Védönőképzö 
Intézetben tegnap délután a 
240 növendék és majd fél-
száz pedagógus, intézeti dol-
gozó gyűlésen tiltakozott a 
vietnami agresszió ellen. 
Kiss Jenő, a Hazafias Nép-
front újszegedi szervezeté-
nek titkára nyitotta meg a 
gyűlést, s dr. Oltvai Ferenc, 
levéltárigazgató beszélt a 
vietnami helyzetről, szólt a 
nemzetközi összefogás jelen-
tőségéről. Bereczki Mária 
második osztályos tanuló 
szavalata után a résztvevők 
tiltakozó táviratot fogalmaz-
tak meg. 

Továbbfejlesztik a szegedi 
felsőfokú élelmezési technikumot 

Szeged lesz az egyik mezőgazdasági szakoktatási 
felügyelőség székhelye 

Demográfiai csúcs 
és munkaerő-szükséglet 

Ülést tartott a Pályaválasztási Tanács 

Az új gazdasági mecha- diákok munkahelyeiken sze-
nizmus feladatait a mező- rezhetik meg. Jelenleg 62 
gazdaságban és az élelmi- ilyen iskola van az ország- Ennek megfelelően nagy 
szeriparban is jól képzett, ban, s többre nincs is szük- erőfeszítéseket tesznek a fe l -
nagy tudású szakemberek, ség. nőttoktatás állandó kiszéle-
mérnökök, technikusok, szak- Égető szükség lenne vi- sítésére. Jelenleg évente 10 
munkások oldhatják csak szont szakképzett munká- ezer szakképzetlen mezőgaz-
meg sikeresen. A tudomá- sokra. Több termelőszövet- dasági dolgozót képeznek át 
nyok és a technika gyors kezet mostanában létesített ezeken az oktatási formá-
ütemű fejlődése, a termelés úgynevezett kiegészítő, kise- kon szakmunkássá, 
forradalmi változásai paran- gítő üzemága élelmiszeripari Gondoskodik a minisztéri-
csolóan előírják, hogy a ve- szakmunkásokat igényel; a um a termelőszövetkezeti ve-
zetők és a munkások állán- mezőgazdasági szakmunkás- zetők továbbképzéséről is. 
dóan fejlesszék és frissítsék hiány ezzel is növekedik. November első felében Zsám-
tudásukat, sajátítsák el a Az ország 60 szakmunkás- békon, Fertődön és Debre-
legkorszerűbb ismereteket, képző iskolája csak az után- cenben két-, illetve négyhó-
rendszeres továbbképzésben pótlást biztosítja, napos tanfolyamot indít szá-
vegyenek részt. A mezőgaz- a szakképzett munkáske- mukra. 
daságban és az élelmiszer-
iparban jelenleg 19 ezer 
mérnök, 25 ezer technikus és 
100 ezer szakmunkás dol-
gozik. 

Az utánpótlás biztosítása 
és továbbképzésük szüksé-
gessé teszi a jelenlegi 
szakoktatási rendszer bizo-
nyos mértékű átalakítását 
A Mezőgazdasági és Élel-

mezésügyi Minisztérium teg-
nap délelőtti sajtótájékozta-
tóján dr. Szűcs Kálmán, a 
szakoktatási főosztály veze-
tője ezeket a változásokat 
ismertette. A többi között 
bejelentette, hogy a közép-
fokú szakoktatás és szak-
munkásképzés irányításával 
járó megnövekedett felada-
tok megoldására 

a minisztérium szakokta-
tási felügyelőséget hozott 
létre 

négy területi csoporttal. Bu-
dapest. Szeged. Keszthely és 
Nyíregyháza székhellyel. 

A felsőoktatásban az egyik 
legjelentősebb változás, hogy 
a jövőben 

az agrár- és kertészmer-
nökképzést az eddigi négy 
évről ötre emelik. 

A levelező oktatást viszont 
bizonyos mértékig csökken-
tik. 1968-ban csak a debre-
ceni és a -mosonmagyaróvári 
főiskolán kezdődik első év-
folyam. További változás, 
hogy a levelező hallgatók ta-
nulmányi ideje az eddigiek-
kel szemben nem a naptári 
év szerint alakul, hanem 
megegyezik a nappali tago-
zatosokéval. 

Felülvizsgálta a miniszté-
rium a vezetőképzés eddigi 
rendszerét is. A tárcához 
tartozó valamennyi mérnök 
továbbképzését egységesítet-
te. Ezt szolgálja a most lét-
rehozott mérnök- és vezető-
továbbképző intézet, amely 

évenként négyezer mérnök 
továbbképzését, tudásának 
felfrissítését segíti. 
A 23 felsőfokú techniku-

mot a jövőben fokozatosan 
10-re csökkentik. 

A hódmezővásárhelyi me-
zőgazdasági és a szegedi 
felsőfokú élelmiszeripari 
technikum azonban to-
vábbra is megmarad, 

sőt mindkettőt jelentős be-
ruházással továbbfejlesztik, 
korszerűsítik. A középfokú 
technikumok a következő 
években szakközépiskolákká 
alakulnak át. Ezek az új tí-
pusú iskolák általánosabb 
jellegű alapképzést adnak, 
mint a technikumok, se tech-
nikusi oklevelet, se szak-
munkás-bizonyítványt nem 
kap a végzett hallgató. A 
technikusi képzettséget és 
képesítést ezek a végzett 

Százötvenmilliós 
ráadás 

betonáruból 
Az ÉVM Betonelem gyártó 

j Vállalat kilenc gyárának 
i mintegy 10 ezer dolgozója a 

Nagy Októberi Szocialista 
Forradalom 50. évfordulójá-

, «.-- inak megünneplésére kezdett zek hiányát a felnottokta- ; . J 
tásnak kell csökkentenie. \ Jubileumi versenyben / a l l a -

ta, hogy az év végéig 150 
millió forint értékű beton-
áruval tetézik meg az idei 
előirányzatot Október elcje-
ig valóra váltották felaján-
lásukat Többek között 146 
előregyártott lakást adtak át 
szerelésre ~z építőknek. Az 
év hátralevő részében fokoz-
zák erőfeszítéseiket. hogy 
további 50 millió forint érté-
kű betonterméket adjanak 
terven felül a népgazdaság-
nak. 

Tegnap délelőtt a városi 
tanácsházán ülést tartott a 
Pályaválasztási Tanács. Ez-
úttal vitatták meg tagjai azt 
az írásos beszámolót, amely-
ben Eperjesi Júlia, a Sze-
ged városi tanács vb mun-
kaügyi osztályának vezetője 
és Sallai Jenő, a művelő-
désügyi osztály főelőadója 
elemezte a tavalyi pályavá-
lasztási munka tapasztala-
tait, a további tennivalókat; 
s ugyancsak most fogadták 
el az 1967—68. évi munka-
tervet is. 

Számottevően fejlődött, 
szélesedett a pályaválasztá-
si tevékenység az 1966—67-
es tanévben. Tágabb kör-
ben, körültekintőbben vé-
gezték ilyen irányú mun-
kájukat a végzős általános 
iskolai osztályok osztályfő-
nökei ; változatos módsze-
reket — üzemlátogatások, 
tájékoztató előadások, szí-
nes osztályfőnöki órálc, kü-
lönféle tanácsadási formák 
— alkalmaztak. Első ízben 
most sikerült elérni, hogy a 
gimnáziumokban is szerve-
zett és hatékony legyen a 
tanulók tájékoztatása, ori-
entálása. 

A realitások megismerése 
nyomán, a nevelömunka 
eredményeként jelentősen 
nőtt a szakmatanulás igé-
nye a nyolcadikosok köré-
ben. Szegeden a végzős ta-
nulók nagy része a szakkö-
zépiskolákba. technikumokba, 
iparitanuló intézetekbe — 
tehát szakmát nyújtó isko-
lákba — jelentkezett. Egész-
séges fejlődésre vall, hogy 
az idei beiskolázás során 
— városi szinten — nem 
volt túljelentkezés a gim-
náziumokba. A szakképzés 
iránt jóval nagyobb volt 
az érdeklődés, s így a ke-
retek nem egyszer szűknek 
bizonyultak. Kevés volt a 
lánytanulóknak szakmai ké-
pesítést nyújtó osztályok 
száma. 

A pályaválasztási felvilá-
gosító munkát év elején 
kell megkezdeni valamennyi 
iskolában, s mint a tanács-
kozáson kiderült, idén ez 
meg is történt. Mind az ál-
talános iskolákban, mind 
pedig a gimnáziumokban fo-
kozottabban kell propagálni 
a szakmatanulás lehetősé-

geit. Egyrészt azért, mert 
a tanév végén jelentkező 
demográfiai csúcsot csak az 
iparitanuló intézetek képe-
sek befogadni. Másrészt, 
mert ez a lehetőség kínál-
kozik az érettségivel tanul-
mányait befejező diáknak: 
az adminisztratív munkakö-
rökben már ott a „megtelt" 
tábla, a népgazdaságnak, 
ezen belül Szeged iparának 
elsősorban termelő munka-
erőre van szüksége. 

Az ülés befejezésével a 
résztvevők, s a szegedi is-
kolák vezetői, tanárai a 
megyei tanácsházán három, 
ugyancsak pályaválasztási 

. témájú előadást hallgattak 
végig. Havas Ottóné, a Mun-

kaügyi Minisztérium pálya-
választási csoportvezetője a 
pályaválasztási munka fel-
adatait elemezte Ennek 
kapcsán elismeréssel nyilat-
kozott azokról a szegedi 
kezdeményezésekről, ame-
lyek a tanulók beiskolázását 
tavaly megkönnyítették és 
gyorsították. Dr. Ritók Pál-
né pszichológus és Kériné 
Soós Júlia szociológus ér-
dekes-tanulságos előadása is 
azt bizonyította, hogy jó 
lenne minél több megvilá-
gításban látni és láttatni a 
bonyolult kérdést, hogyan 
találhatja meg helyét a fia-
talember társadalmunkban, 
hogyan lehet hasznos tagja 
a közösségnek. 

Több közszükségleti cikk készül a ktsz-ekbea 
A Csongrád megyei KI-

SZÖV-höz tartozó ktsz-ek-
ben számos keresett köz-
szükségleti cikket gyártanak 
az idén. Az igényeket kö-
vetve ezeknek a termékek-
nek a gyártását több kisipa-
ri szövetkezetben jelentősen 
bővítették. így megyei vi-
szonylatban a 207 milliós 
belkereskedelmi tervet 43 
millióval növelik a szövet-
kezetiek. Egyes közös mű-
helyekben erre az is lehető-
séget ad, hogy a kivitel ke-
vesebbet köt le a kapacitás-
ból, mint korábban. 

Férficipőből a tervezettnél 
négy és fél ezer párral töb-
bet gyártanak a ktsz-ek, de 
a férfi felsőruházati cik-
kek — öltönyök, zakók, 
nadrágok — s a munkaru-
hák — overálok, köpenyek 
— száma is tetemesen nö-
vekszik. Az épületekhez 
szükséges vasalást nem vas-
ból, hanem alumíniumból 
öntik a szegedi Ora- és Ék-
szerész Ktsz-ben, itt is 
megtetézik az eredeti ter-
vet. Ugyancsak az építke-
zőknek jár kezére a Szentesi 

Járási Vegyes Ktsz. amely 
vaskaput, dróthálót állít elő: 
nem kevesebb, mint 70 ton-
nával növelték a termelést. 
Az asztalos szövetkezetek — 
köztük a szegedi Felszaba-
dulás Ktsz — szintén töb-
bet adnak az egyedi búto-
rokból éppúgy. mint a 
komplett berendezésekből. 
Alumínium edényekből 10 
tonnával többet tesznek a 
pultra a szövetkezetiek, s 
ugyanígy a háztartási kis-
gépek is sokasodnak az év 
hátralevő részében. 

O r s ? á g o s e r i s n ű v i k o n f e r e n c i a 
k e z d ő d i k m a S z e g e d e n 

Aktuális témáról tanács-
koznak két napon át a vil-
lamosenergia ipar szakem-
berei Szegeden, ahol or-
szágos erőművi konferenciát 
tartanak és megvitatják a 
villamosenergia ipar idősze-
rű problémáit. Az országos 
szakmai konferencia meg-
nyitása előtt sajtótájékozta-
tót rendeztek az MTESZ 
klubjában. Vajda György, a 
DÉMÁSZ igazgatója, az 
Energiagazdálkodási Tudo-
mányos Egyesület erőművi 
szakosztályának szegedi el-
nöke ismertette az országos 
konferencia célját és prog-
ramját. 

A két napos szegedi kon-
ferencia alkalmat biztosít 
arra, hogy a szakemberek 
közelről és átfogóan meg-
ismerjék a magyar villamos-
energia ipar jelenlegi hely-
zetét és fejlesztésének leg-
fontosabb irányait. A szege-
di konferencia azért is ér-
dekes és aktuális, mert a 
villamosenergia ellátás álta-
lában minden embert kö-
zelről érintő szakterület. A 
sajtótájékoztatón elmondta 
Vajda , György, hogy az el-
múlt években rohamosan 
nőtt hazánkban a villamos-
energia igény. Az országos 
csúcsterhelés 1955-től 1966-
ig 480 megawattról 2200 
megawattra emelkedett, il-
letve 3 milliárd kilowatt-
óráról 13 milliárd kilowatt-
órára nőtt, amelyben benne 
van az gz 1,6 milliárd kilo-
wattóra villamosenergia is, 
amelyet a szomszédos or-
szágokból kapunk. 

A két napos országos erő-
művi konferencia ma, csü-
törtökön reggel 8 órakor 
kezdi meg munkáját a 
Csongrád megyei tanács sze-
gedi székházának nagyter-
mében. A konferenciára 230 
szakembert várnak a rende-
ző szervek. A tanácskozás 
megnyitó előadását Schiller 
János, a Magyar Villamos 
Művek vezérigazgatója tart-
ja, majd a villamosenergia 
ipar harmadik és negyedik 
ötéves tervidőszakában tör-

ténő fejlesztéséről, a táviad 
tervekről, valamint az új 
magyarországi atomerőmü-
vei kapcsolatos elképzelések-
ről Szili Géza, a nehézipari 
miniszter helyettese tart 
előadást. Ugyancsak a ma 
délelőtti programban szere-
pel Kerényi A. Ödönnek, a 
Magyar Villamos Müvek 
vezérigazgató-helyettesének 

előadása a magyar villamos-
energia rendszer külföldi 
országokkal történő koope-
rációjáról és dr. Hajdú Ele-
mérnek, a Magyar Villamos 
Művek termelési osztályve-
zetőjének előadása az üzemi 
és műszaki fejlesztés kérdé-
seiről. 

Szov:e? műfordító 
magyar kitüntetése 

Oleg Konsztanytinovic® 
Rosszijanov szovjet műfor-
dítót. irodalomtörténészt, a 
moszkvai világirodalmi inté-
zet tudományos munkatár-
sát emlékéremmel tüntette 
ki a magyar Pen Club: a 
magyar irodalomnak, első-
sorban Ady Endre íra.-nlö-
vészetének szovjetunióbeli 
népszerűsítéséért, nemzeti 
kultúránk orosz nyelvű pro-
pagálásáért. 

Tengeri vontató 
Kubának 

A Magyar Hajó- és Daru-
gyár angyalföldi gyáregysé-
gében szerdán 860 lóerős 
tengeri kikötői vontatóhajót 
bocsátottak vízre, Kuba ré-
szére. Ez a második kikötői 
vontatóhajó, amelyet ha-
zánkban Kubának gyárta-
na!;. a mostanit terven felül 
a Nagy Októberi Szociálist* 
forradalom 50. évfordulója 
tiszteletére. A hajót Antónia 
Briones kubai partizánhős-
ről nevezték el. 
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